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Amikor tisztelettel adózunk emléküknek, a 
Pesten kivégzett Batthyány Lajos első alkot-
mányos miniszterelnök igaz történetét adjuk 
közre, amit Jókai Mór A velencei tőr című 
művében írt le.
Történt, hogy 1849 októberében a császári 
hadbíróság halálra ítélte Magyarország 
miniszterelnökét, az első szabadon választott 
felelős magyar kormányfőt, gróf Batthyány 
Lajost. Méghozzá, kötél általi halálra. A gróf, 
államférfihez illő méltósággal fogadta a 
ítéletet. Abba azonban, hogy mint egy köz-
törvényes bűnözőt, tolvajt, vagy gyilkost 
felakasszák, nem akart belenyugodni. 
Nevéhez, rangjához nem ilyen halál illett. 
Nemes embert nem akaszthatnak fel. 
Számára a golyó általi halál jelenti a méltó 
elmúlást.
Batthyány titokzatos módon, titkos beszéd 
útján kérte feleségét, hogy az otthonukban, a 
komódjukon fekvő kis velencei tőrt csem-
péssze be a cellájába. A mai Rókus korház 
helyén álló börtönbe, ahol a halál várt rá. 
Asszonya megfejtette, és megértette férje 
kérését. Talán a titkos szándékát is sejtette, 
amikor teljesítette ura utolsó hozzá szóló 
kívánságát. A kis velencei tőr egy kuglófba 
rejtve jutott gazdája kezébe. Ahogy bekö-
szöntött az éjszaka, és az őrök nyugovóra 
tértek, a gróf a néma csendben a kis éles tőrt 
nyakához illesztette, és mély sebet ejtett 

Kevés szerencsétlenebb hónapja van a 
magyar történelemnek, mint október hava. 
Lapzártánk idején 6-án az 1849-ben Aradon 
kivégzett tizenhárom tábornokra emlé-
keztünk, akiknek jó része alig beszélte a 
nyelvünket, de valamennyien igaz magyar-
ként haltak hősi halált.

önmagán. Nem 
azért, hogy éle-
tének önkezével 
vessen véget. Az 
ilyen halál, u-
gyanúgy mint az 
akasztás, mél-
tatlan lett volna 
Magyarország 
miniszterelnöké
hez. Másért tet-
te. Tettének oka 
hajnalban de-
rült ki, amikor a 
h ó h é r  é s  k í-
sérete rátörte 
cellája ajtaját. 
Köztük volt egy 
orvos is, aki va-
lójában a kivégzés után a halál beálltát volt 
hivatott megállapítani. Rápillantott az 
ágyában véres nyakkal fekvő Batthyányra, és 
kimondta a verdiktet. Ez az ember sérült, 
vérző nyakkal nem akasztható. Ha halálról 
szól az ítélet, akkor a sérülésre való tekintettel 
legyen az golyó általi halál. Azon a szomorú 
hajnalon minden így is történt. Ez lett a dolgok 
rendje. Sortűz végzett az első magyar minisz-
terelnökkel.

Herényi Károly

Így teljesült gróf Batthyány Lajos végakarata. 
Így győzte le a halálraítélt, rangjához méltóan 
a halálban is ítészeit, gyilkosait. Az ő, és a 
tizenhárom kivégzett tábornok hősiessége, 
bátorsága legyen örök mementó számunkra, 
ahogy egyenes testtel, emelt fővel, tiszta és 
emelkedett lélekkel fogadták az igaztalan 
halált. 

Az ész, az egyformán lehet az isten adománya s az ördög ajándéka. Az a kérdés, mi lakik a szívben, 
s nem az, hogy mi az agyban. Romlott szívvel a legeszesebb ember sem fog az emberiségre áldásos 
cselekedeteket elkövetni, jó és nemes lélekkel azonban a legkorlátoltabb ember is hasznos tagjává 
lesz a társadalomnak. (Móricz Zsigmond)
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A köröshegyi zsidó temetőben jártunk.

Kevésbé patetikusan megfogalmazva azt se 

hagyhattuk, hogy Kovács Sándor áldozatos 

munkája ismét az enyészeté legyen.
A zsidó temetkezési szokások szerint a 

A Mosolygók Lapja 2021. októberi szá-

mában írtunk a köröshegyi zsidó temető 

mesébe illő történetéről, amely a való-

ságban Kovács Sándor szántódi szűcs-

mester áldozatos munkájának köszön-

hető, hogy a velünk élő történelem egy 

darabja ma is létezik. Akit megérint ez a 

téma, javasoljuk olvassa el a cikket. Húsz 

évvel később oda jutottunk, hogy a mester 

meggyengült egészségi állapota miatt az 

egyesületünk kötött a MAZSIHISZ-szel egy 

megállapodást, melynek értelmében idő-

szakonként kilátogatunk, és elvégezzük a 

teendőket. Már magunknak is feltettük azt a 

kérdést, hogy miért is fontos nekünk ez a 

temető, hiszen senki nincs a csapatunkban, 

aki valamilyen formában kötődne a zsidó 

valláshoz. Valószínűleg a mentalitásunk 

ilyen, hisszük azt, hogy a múlt megismerése 

és tisztelete által gazdagabbak leszünk, 

valljuk amit a régi öregek mondtak, hogy az 

emlékezés hidat ver a múlt és a jövő közé.

Ebben a temetőben évtizedekkel korábban 

elhunytak nyugszanak. De több, mint 

érdekes, hogy 2021-ben (!) egy Balaton-

földváron élő nyaraló tulajdonos  ezt a világtól 

félig elzárt temetőt találta a legalkalma-

sabbnak az édesapja végső nyughelyének. 

Amikor kimegyünk, ha rövid időre is, mi is 

vigyázzuk az álmukat…

halottat 3 napon belül el kell temetni. A 

koporsó egyszerű, díszítés nélküli, amit 

fekete lepellel takarnak le. Hamvasztás és 

balzsamozás tilos. A sírok tájolása kelet-

nyugati irányú, rajta virág, koszorú nincs, 

csak köveket helyeznek el a gyászolók.
Egy év után állítanak síremléket, melyek a sír 

nyugati oldalán helyezkednek el, a héber 

felírat pedig a sírkő nyugat felé néző oldalán 

olvasható.
Különböző szimbólumok is láthatók: a 

kohanitáknál (Mózes bátyjának Áronnak a 

leszármazottai) áldást osztó kéz, a levitáknál 

(Jákob ának, Lévinek a leszármazottai) 

kancsó, a rabbinál Tóra-tekercs, erényes fér 

esetén pl. oroszlán. A  leggyakrabban előfor-

duló motívum a szomorú fűz, és a Dávid-

csillag.

A köröshegyi zsidó temetőben jártunk.



Hogy a fenti kérdés napjainkban mégis felmerül (tapasz-
talataink szerint nem csak bennünk), az nem lehet véletlen, 
ezért próbáljuk meg egy kicsit megvilágítani a hátteret.
Komoly híre volt, hogy 1,5 évvel ezelőtt azonnali hatállyal 
elbocsájtották a pénzügyi osztályvezetőt olyan körülmé-
nyek között, melynek előzményét a nyilvános képviselő 
testületi ülések közvetítésén is láthattuk. A dologból 
bírósági ügy lett, melynek a végén peren kívüli egyezség 
keretében, több mint 4 millió forint kártérítést fizetett az 
Önkormányzat a volt dolgozójának. Nyilván nem a 
polgármester, a jegyző, vagy a képviselők nyúltak a saját 
zsebükbe, hanem a mi közös jobb sorsra érdemes 
pénzünkből fizették meg a tandíjukat. Az elbocsájtott 
munkatárs szakmai munkája ellen nem volt kifogás, az 
Önkormányzatnál töltött 22 évnyi munkáját így köszönte 
meg a rendszer. A vétke annyi volt, hogy családja otthonát 
érintő ügyben nem értett egyet munkáltatója által hozott 
hatósági intézkedésekkel, mi több a testülettel szemben 
próbálta védeni az igazát, mivel többszöri jelzése ellenére 
közjogi eszközökkel avatkoztak be magánéletébe és 
tulajdonába. Nemcsak munkaügyi per, hanem több közi-
gazgatási per is indult, és az ügyintézésekkel összefüg-
gésben hivatali visszaélés bűntettének gyanúja miatt folyik 
nyomozás a kaposvári Rendőr-Főkapitányságon. 

A BAHART kikötőben álló üzletsor (az állítólag család és 
vállalkozás barát önkormányzat által használt kedves 
elnevezést idézve „bódésor”) eltüntetését szolgáló tervek 

S ha már a peres  ügyeknél tartunk: a Kultkikötő építési 
területéről az aktuális kivitelező valamikor tavasszal 
levonult, a hírek akkor arról szóltak, hogy per lesz az ügyből,  
most mintha megmozdult volna valami. Bár a befejezésre 
szánt hitelfelvétel kormányzati hozzájárulásáról még nem 
hallottunk.
Mivel jó helyi szokás szerint nem nagyon avatnak be 
bennünket a részletekbe (elvégre nincs még választás, hogy 
fontos volna szóba állni a „népekkel”), így csak a gyéren 
csordogáló információkból tudunk arra következtetni, hogy 
ha a megfelelő időben hozták volna meg az elsősorban a  
közösségi érdeket szolgáló felelős  döntést az építkezés 
elkezdésére, már talán a díszletek is állnának egy sikeres 
darab előadásához. Így meg legfeljebb valamilyen szomorú 
játékot nézhetünk, ha „megcsodáljuk” az égre meredező 
csőrengeteget.

Erre a kérdésre alap esetben nyilván az a válasz, hogy 
szakszerű. Hiszen diplomás, nagy gyakorlattal rendelkező 
köztisztviselők, hivatalnokok, valamint a többség által 
megválasztott rutinos polgármester és felkészült képviselők 
hoznak felelős döntéseket a települést érintő ügyekben. Az 
állampolgárokért, a lakosság érdekeit szem előtt tartva.

Az ügyintézések miatt akár további kártérítési és egyéb 
perek, eljárások várhatók, amikről persze ugyanúgy nem 
fog hallani az érintetteken kívül senki, mint ahogy eddig 
sem, hiszen azok "eltörpülnek" a polgármester állami 
kitüntetése mellett.

Ha valaki ismerve a mai magyar valóságot rutinból csak 
legyintene, hogy ezek marginális ügyek, azok figyelmébe 
ajánljuk a következő nagy falatot.

Milyen munka folyik a Városházán?Milyen munka folyik a Városházán?Milyen munka folyik a Városházán?

Jut eszünkbe: jövő júniusban önkormányzati választások 
lesznek!

évek óta nem valósultak meg, mert a független magyar 
bíróság sehogy se akart ennek az egyedi/egyéni szándéknak 
megfelelő döntést hozni. Valószínűleg az időközben az 
ügybe belépő új tanácsadók józansága bírta rá a városve-
zetést, hogy  próbálja meg komoly tárgyaló partnerként 
kezelni az érintett vállalkozókat, és tegyen reális csere-
ajánlatot a megállapodás érdekében.

Akik az üzletsor helyén szívesebben látnának aszfalt-, vagy 
gyepszőnyeget, avagy felhatalmazták  a döntéshozókat 
ennek a tengernyi pénznek a kifizetésére, kérjük jelentkez-
zenek, szívesen felajánljuk az újságunkat ha vannak 
racionális érveik a fejlődésnek eme legújabb fejezetének 
indoklására. Addig mi laikusok csak elképesztő ötletként 
tartjuk nyilván. 

A képviselőket ez a jelek szerint nem nagyon zavarta, mert 
kérdések nélkül szolgai módon elfogadták (egy ellen-
szavazattal) a tervet. Hogy ezzel a „konstruktív” magatar-
tással egyszer majd el kell számolniuk a választók felé, az 
mintha nem érdekelné őket. 
A legnagyobb port felvert üggyel a Nyugati Strandon félkész 
állapotban álló Vitorlás Kikötővel már sokat foglalkoztunk, 
jelenleg harmadik alkalommal is bíróságon támadtuk meg 
az építési határozatot. Erősen feltételezhetjük, hogy  a 
Városháza emeleti szintjén folyó ezzel kapcsolatos ügyin-
tézésre már felsőbb helyeken is összeráncolhatták a 
szemöldöküket, lévén, hogy nem csak a honi, hanem a nem-
zetközi médiumokban is gyakran szerepelt a negatív hírek 
között ez a sokunk szerint felháborító elképzelés. Ennek 
lehet a következménye az a nagy csend, amelyik az 
építkezésen lapzártánk idején tapasztalható.

Azt már mindenki ismerheti, hogy a képviselők döntése 
értelmében 20 millió forintért vett  egy hajót az önkor-
mányzat azzal a mézes madzaggal felvezetve, hogy  az 
Iskolahajó Programhoz kell, mert ezzel megannyi kisiskolás 
fogja megszeretni a Balatont (érdekes, hogy ez a szempont a 
Nyugati Strand feláldozása kapcsán nem jutott a propa-
gandisták eszébe).
Már majdnem sikerült a gyanakvásunkat féken tartani, 
mondván „odafönt” biztos látják a jövőt, amikor is arról 
született döntés, hogy a Vitorlás Klubházat eladták. Akinek, 
és ahogy intézték az üzletet, arról mindent el lehet 
mondani, csak azt nem, hogy törekedtek volna a minél 
nagyobb vételi ár elérésére. Arról nem is beszélve, hogy a 
helyette a Nyugati Strandra elképzelt épület paramétereiről 
(mikor épül, mekkora lesz, ki lesz a kivitelező és mennyibe 
kerül) az nem szerepelt az előterjesztésben.

És az egyezkedés elindult. Végeredmény még nincs, tehát 
akár várhatunk is a végső konklúzióval. De az viszont  már 
tény, hogy eredetileg millió forintot (ez részben készpénz, 
részben ingatlan) szántak arra, hogy akik nem csak az 
impozáns földvári kikötőt szeretik, hanem mellette, vagy 
vele együtt a lángost, a gofrit, a palacsintát, a fagylaltot, a 
gíroszt is, azok véletlenül se érezzék jól magukat úgy, ahogy 
eddig évekig.

Sz.J.
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"Csuhások! Térdre, imához!”"Csuhások! Térdre, imához!”"Csuhások! Térdre, imához!”
Ez a szép keresztényi felszólító mondat a ’90-
es évek elején a magyar parlamentben 
hangzott el. Akinek parancsolták, azok a 
kereszténydemokrata képviselők voltak, aki a 
parancsot kiadta az az Orbán vezette Fidesz 
frakció. A parancs mára beérett! Senki nem 
esett térdre, de a legutolsó népszámlálás 
adatai szerint számottevően kevesebb ma-
gyar vallja magát kereszténynek, mint 
Orbánék uralomra kerülése előtt. No nem ez a 
mára letagadott, vagy elhallgatott mondat a fő 
ok. Kövessük Orbánt, aki maga mondta 
híveinek, ne azt nézzék mit mond, hanem azt, 
amit cselekszik. Amit mond, azon normális 
ember már régóta nem tud eligazodni, erre 
már csak az Orbán szekta, a Fidesz hívők 
egyre zsugorodó tábora képes, ha képes. 
Orbán 2018-ban még kétharmadot kala-
pozott össze a migránsozással, de 2023-ban 
már arról beszél, 500 000 vendégmunkás 
(migránsmunkás) kell, hogy a magyar 
gazdaság működőképes maradjon. Nyilván 
azon magyarok pótlására, akik az orbáni 
rezsim elől menekülve 3-4-szeres fizetésért 
Nyugat-Európában dolgoznak. Az Ukrajnát 
ért orosz agresszió kezdete óta Orbán Putyin 
szócsöveként békét és tárgyalásokat követel, 
amivel – ha van neki ilyen- erkölcsi egyenlő-
ségjelet tesz az agresszor Oroszország és az 
áldozat Ukrajna közé. Most, a Hamasz izraeli 
agresszióját rögvest elítéli, de egy szót sem ejt 
az Ukrajna esetében unásig hangoztatott 
béketárgyalásokról. Az egyszerű halandó 
csak kapkodja a fejét. 
Orbán, ahogy a papokról is mondják, bort 
iszik és vizet prédikál. Keresztényi szeretetről 
papol, miközben a törvényben előírt normatív 
támogatások megvonásával éhhalálra ítéli 20 
000 nehézsorsú – fogyatékkal élő, hajlék-
talan, magányosan megöregedő- polgártár-
sunkat, a MET és az Oltalom ezernél több 
munkatársát. Ha Iványi Gábor bűnös, tör-
vényt szegett, ítélje el őt a független magyar 
bíróság. Ha bűnös büntessék meg, de ne 
szenvedjenek az ő bűne miatt nehézsorsú 
tízezrek. Orbán azért nem ezt az egyetlen 
törvényes utat választja, mert tudja, nem 
akad olyan magyar bíró, aki neki adna igazat, 
mert Iványi Gábor nem bűnös. A törvényes 
eljárás helyett törvénytelen eszközökkel fel 
akarja számolni Iványi Gábor egyházát csak 

 

azért, mert Ő és gyülekezete nem állt be az 
Orbánt éltetők táborába. Mindeközben a 
keresztényi felebaráti szeretet nevében 
megvétózta a milliárdos, Putyint támogató 
Kirill pátriárka EU tilalmi listára helyezését. 
Majd megvétózta Azerbajdzsán EU általi 
elítélését a karabahi keresztény örmények 
elleni azeri agresszió miatt. Valaki súgja meg 
végre Orbánnak, Örményország volt a világ 
első keresztény állama. A mi Szent Istvá-
nunkat 700 évvel megelőzve Krisztus után 
300 tájékán lett Örményországban állam-
vallás a kereszténység. Láss csodát, Orbán 
gazdasági és politikai okokra hivatkozva 
magasról tesz a kereszténységre, és a 
muszlim vallású azerieket támogatja a 
keresztény örményekkel szemben. 
Persze a kereszténység társadalmi térvesz-
tésének Orbánhoz hasonlóan a keresztény 
egyházak legalább ennyire a felelősei. Az a 
hallgatás, ami egy beleegyezéssel ér fel, ami 
némán tűri keresztény testvérük Iványi 
Gábor Orbán általi vegzálását távolról sem 
keresztényi cselekedet. Hallgatásukkal 
milyen példát mutatnak a papok és a 
lelkészek híveiknek keresztényi szolidari-
tásból és keresztényi szeretetből? Attól se 
lehettek boldogabbak katolikus testvéreink, 
hogy Erdő Péter bíboros elosont Kötcsére 
Orbán igehirdetését mély áhítattal meghall-
gatni. 
Kedves egyházak, kedves Orbán Viktor! Be 
kellene végre látni, a magyarok, közöttük a 
keresztény testvérek nem ostobák. Lehet 
őket ideig-óráig a templomokban és a 
parlamentben hazudozással félrevezetni, de 
egyszer csak elegük lesz. Ahogy Karácsony 
Sándor, a református tanító mondta, eluralja 
őket a csömör. És akkor, mint most, lehull a 
politikai álkereszténységről a lepel. A 
tanulság, amit attól tartok Orbán és az 
egyházak nem fognak levonni az, hogy a 
kereszténységet nem csak templomokban 
kell hirdeti, hanem a mindennapokban 
cselekedeteinkben és a cselekedeteinkkel 
gyakorolni. A kereszténységet nem vallani 
kell, hanem a mindennapokban megélni. 
Őszinte hittel, mélységes alázattal és 
mindent átható szeretettel. Akkor talán 
megmaradnak a hívek. Sőt, talán vissza is 
térnek. H.K.
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Szerkesszük együtt a karácsonyi lapszámot!

Előre is köszönjük! 
a Szerkesztőség

De, hogy ne csak a mi ízlésünk érvényesüljön, mert hát végső soron 
Önöknek írjuk a lapot, arra kérünk minden olvasót, ha volt/van olyan írás, 
melyet ismét szívesen olvasna újra nyomtatásban is, örömmel vennénk, ha 
közölné velünk e-mailben (mosolygobalatonfoldvar@gmail.com), vagy 
telefonon (20-2656265). Persze nem a mi örömünk a fontos, hanem a 
közösségé, mert hisszük, hogy az a motorja és kovásza a békés együtt 
gondolkodásnak.

Nincs okunk arra gondolni, hogy a jövőben ez ne így lenne, magyarul 
mondanivaló mindig van és lesz, azaz a „téma az utcán hever, csak le 
kell hajolni érte”, ahogy a boldog emlékezetű, magyarul törve és 
raccsolva beszélő Brachfeld Siegfried konferanszié mondta anno.
Viszont most mégis az olvasókhoz fordulunk a véleményüket kérve. Az 
ötletet az adta, hogy a vadonatúj honlapunkon ( ) www.mosolygofoldvar.hu
valamennyi eddig megjelent példány megtalálható, ami számunkra egy 
értékes kincs. Végignézve magunk is meglepődtünk azon, hogy 2019 óta 
milyen sok tisztes földvári polgárról írtunk, mennyi közérdekű ügyről 
adtunk hírt, vagy témát dolgoztunk fel.
Ezért arra gondoltunk, hogy a decemberi számot a Karácsony miatt is 
olyan ünnepi kiadványnak szánjuk, ahol csokorba szedjük a legkedveltebb 
írásokat, cikkeket, dolgozatokat.

Eskü alatt valljuk, hogy amikor egy-egy aktuális lapszámot nyomdába 
küldünk, minimum egy fél újságnyi anyag kimarad, vagy ha úgy tetszik a 
következő hónapig vár a megjelenésre.

Délre szállnék, mint a gólya.

járnom, aztán iskolába.

Kányádi Sándor: Szeptemberi töprengés

Hogyha nekem szárnyam volna,

Nem kellene óvodába

De azért jó mégse volna

Édesanyám bánatában
folyton sírna énutánam.

csak azért se leszek gólya.
Le is teszek végleg róla,

elrepülni, mint a gólya.

Inkább járok óvodába,
azután majd iskolába.

S mire mindet mind kijártam,
s mégse nőne ki a szárnyam,
tudom már, hogy mit csináljak:
elszegődöm pilótának.

simogasd az arcomat,

míg az ősz eltemet.

Szürke ég, szürke vég,

Süss ki még, nyári nap,

melengesd a szívemet,

míg enyém a vad világ.
Tudom én, érzem én,

a meleg fényt, sugarat.
Ne kergesd el a nyarat,
Ősz, ősz ne siess!

nem sokáig lesz enyém.

Vidíts még vadvirág,
bűvöl és babonáz.

Nem lehet, nem lehet,

Sötét árny, néma váz
sötét árny integet.

hideg szél fujdogál,

be jó volna élni még!

Kérdezem, nem felel,

hideg szél, őszies…

Fogy a fény, fogy a nyár,

Ősz, ősz ne siess!

integet csak, menni kell.

Heltai Jenő: Ősz
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Fenntartható fejlődés, vagy fenntartható élet?

Vizeink a szennyezések hatására ugyanígy károsodnak. A 

természetes élőhelyek és a vízi ökoszisztémák komolyan sérül-

nek. Az ökológiai egyensúly felbomlik, és az élőlények populációi 

visszaszorulnak vagy eltűnnek. 

A levegővel minden légvétellel kapcsolatba kerülünk. A 

szennyezések ezáltal a leggyorsabban jutnak a szervezetünkbe. 

Az elmúlt évszázadban létrehozott, a természetben korábban 

soha elő nem forduló anyagok vajon milyen hatással vannak, 

lesznek bolygónk élővilágára?

Nézzük az egyre több mesterséges anyagot tartalmazó élelmi-

szereket, azok csomagoló anyagait, a ruházatunkat, bútorokat, 

építőanyagokat, de ne feledkezzünk el a kozmetikumokról sem…

Az ipari folyamatok, közlekedés, erdőtüzek és más tevékenységek 

során kibocsátott szennyezőanyagok jelentős mennyiségben 

bekerülnek a légkörbe. Ez a szennyezőanyagok felhalmozódását, 

és számos környezeti problémát okozhat, mint például a globális 

felmelegedést, az ózonréteg elvékonyodását, az egészségügyi 

problémákat, mint a légzőszervi megbetegedések.

A fogyasztói társadalom erősödésével az ipar egyre nagyobb 

mértékben ontja a mesterséges molekulákat, amik bejutnak a 

levegőbe, ivóvízbe, a mezőgazdasági termékekbe.

Nem csak az ipar és mezőgazdaság, de az emberi tevékenységek is 

(fűtés, illegális szemétlerakók, vegyi anyagoknak szándékos vagy 

véletlen kijuttatása…) jelentősen befolyásolják a talaj és vizeink 

kémiai és biokémiai összetételét, a levegő minőségét. Ezeknek a 

változásoknak számos hatása lehet az emberi egészségre.

 A talajszennyezés megzavarhatja a talajlakó szervezeteknek az 

életét és aktivitását. A szennyezett talajban termesztett növények 

kevesebb tápanyagot vehetnek fel, mivel a talajban lévő 

szennyező anyagok vagy vegyszerek konkurálnak a növények által 

használt tápanyagokkal. Ez csökkentheti a növények tápértékét, 

mert a növények kevesebb ásványi anyagot és vitamint 

tartalmazhatnak.

Az emberek gyakran ebből a vízforrásból szereznek ivóvizet, 

ahogyan mi a Balaton vizét isszuk.

A klímaváltozás súlyosbodik, és a környezeti problémák egyre 

inkább befolyásolják mindennapi életünket. 

Az ilyen környezeti problémák elleni küzdelem érdekében sok 

országban kezdeményezések indultak a fenntartható mezőgaz-

daság és az organikus termelés támogatására. Ezek a megkö-

zelítések kevesebb vegyi anyag használatát és környezetbarát 

módszereket ösztönöznek. A hatékony és fenntartható mező-

gazdaság lehetőséget kínál arra, hogy csökkentsük a mesterséges 

A fogyasztóknak is felelősségük van azzal, hogy támogassák 

azokat a mezőgazdászokat és termelőket, akik fenntartható 

módon gazdálkodnak. 

Amíg van fa, állatok és a vizekben halak, addig kell összefognunk a 

ma élők és gyermekeink érdekében!

Tegyük fel a kérdést, hogy milyen áron és hová kell fejlődni? A 

fejlődés útja a rombolás, a környezet károsítása, károsodása. Nem 

kell túl messzire tekinteni, hogy lássuk a nádasok pusztulását a 

Balatonon, ami felbecsülhetetlen következményekkel jár.

anyagok használatát, és minimalizáljuk az emberi egészségre és a 

környezetre gyakorolt negatív hatásokat.

Az élelmiszeripar és a mezőgazdaság egyaránt fejlődik, és a 

jövőnket illetően fontos döntéseket kell hoznunk annak 

érdekében, hogy egészséges bolygón élhessünk.

Füstös Erika

közegészségügyi felügyelő, ny.hivatásos katona

Rét utca.

Impresszum:
Felelős kiadó: Herényi Károly
Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület elnöke
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e-mail: mosolygobalatonfoldvar@gmail.com
web: www.mosolygofoldvar.hu
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Az újság elkészítésében résztve�ek: 

Ingyenes kiadvány

Etemez Edgár, Füstös Erika, Herényi Károly, 
Mayer Marianna, Szabó József

 - Hát mé' nem tagadtad le?

- Tudja mit? Írjon szerdát!

- Azt mondták, hogy én már a kommunistáknak 

is muzsikáltam.

- Mi történt? kérdezte a felesége.

- De hiszen én vagyok a férjed!

- Hogy tagadhattam volna, amikor mind ott 

ültek.

Délutáni légyott alkalmával a pár hallja, hogy 

megáll egy autó a ház előtt.

- Megjött a férjem, azonnal bújj el valahová- 

szólt az asszony.

Az öreg prímás be akart lépni a Fideszbe, de 

nem vették fel. 

- A férfi összekapkodja a ruháit, és beugrik a 

szekrénybe, majd hirtelen észbe kap:

- Igazgató  úr, a keddet hány d-vel írják?

A főnök diktálja a gépírónak a meghívót, hogy 

jövő kedden értekezletet tart.

Egy ember felhívja az állatvédőket:

A kisasszony kérdezi

- Jöjjenek azonnal, mert a postás fenn ül a fán, 

és hangosan szidja a kutyánkat!

Ne csak mosolyogjunk,
nevessünk is!
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FEJLŐDÉS, VAGY FEJLÖVÉS?

- Már halásztam reggel.

A halász egy fának támaszkodva ücsörög az 
árnyékban, és a tengerben gyönyörködik. 
Meglátja ezt egy üzletember, és megkérdi:

- Hát, hogy még több halat fogjál.

- Minek?

- Minek?

- Minek?

Szinte bármerre nézünk, modern világunk 
talán legfontosabb kulcs szava jóideje, a 
fejlődés. Mindenekfelett a gazdasági 
fejlődés, az maga a mennyei manna, mert 
attól lesz minden szép és jó. Egyre erősödik 
azonban a rút kétely, hogy valóban abba az 
irányba halad-e a világ ennek a fejlődésnek 
a szárnyán, amerre szeretnénk? Vagy volta-
képpen temérdek olyan dologgal „gazda-
godunk”, amivel csak a bolygónkat zsige-
reljük, a környezetünket szennyezzük, és ha 
jobban belegondolunk, nincs is rá oly égető 
szükségünk. Mert a fejlődés meg nem 
állhat, mert akkor azon nyomban itt a 
világvége. Nem kellene inkább a halász és 
az üzletember tanulságos diskurzusából 
életfilozófiát merítenie a világnak?

- Akkor miért nem halászol még tovább?

- Hát, hogy el tudd adni, és több pénzed 
legyen.

- Hát, hogy még több hajót tudjál venni, 
azokra embereket felvenni, még több 
halat fogni, és még több pénzt keresni.

Képzeletbeli vetítőnkbe helyezzük csak be 
példaként, városunk úgy egy évtizedes 
„fejlődését” bemutató diafilmet. Kezdő-
képként eltűnik benne egy sokak szívéhez 
hozzánőtt kertmozi, hogy helyén egy kétes 
esztétikájú társasház emelkedjen. Mely, 
mint a borostyán, aztán beteríti az egész 
néhai zöld övezetet, teremtve ezzel egy 
jórészt eladatlan lakásoktól hemzsegő 
társasházi negyedet picinyke városunkban. 
A következő képen „gyönyörködhetünk” 
egy rendkívül ízléses, ám a tömegeket így 
sem igazán vonzó kilátó építészeti és 
színvilágában. Aztán tovább tekerve a 
képsort, elérkezünk a Kultkikötőbe, és 
máris gyorsan visszasírjuk a „fúrótorony”-
nak csúfolt építmény látványát. Mert az – 
mindenféle hiányosságával együtt is – 
legalább elkészült. Nem úgy, mint a 
szabadtéri színpad, mely évek óta városunk 
szégyenfoltja. Egyelőre azért, mert kivágtak 
egy csomó fát egy parkban, hogy aztán 
évekre egy széttúrt munkaterület, és egy 
befejezetlen építmény torzóját tárják 
elénk. Mikor – ha lesz ilyen egyáltalán – 

- Hát te, miért nem halászol?

- De, fogtam.

- Minek?

- És nem fogtál semmit?

- Mert akkor gazdag lennél, és 
élvezhetnéd az életet.

- Miért, szerinted most mit csinálok?

pedig elkészül, akkor meg azért. Egy ilyen 
otromba, ízléstelen monstrumot oda-
biggyeszteni egy gyönyörű parkba, egy ter-
méskő templom mellé, úgy gondolom nem 
csak a kifinomult ízlésű emberek számára 
megbotránkoztató. Némi megkönnyeb-
büléssel pillanthatunk így a következő 
képre, mely legalább egy valóban hasznos 
és elkészült épület látványát rajzolja meg. 
Az új bölcsődéjét. A képnek viszont van 
némi hiányossága azért. Egyelőre csend-
életet ábrázol, nem pedig életképet, mivel 
számunkra rejtélyes okból, az átadás és 
használatbavétel hosszú hónapok óta 
várat még magára. A következő képkocka 
már közel sem ilyen élettelen, hisz az maga 
a pattanásig feszült hangulatú dráma. Az E 
kikötő. Magát az elképzelést és megva-
lósítást is átitatja a vibráló feszültség, az 
ellenkező polaritású érzelmek és raci-
onalitások láthatatlan egymásnak feszü-
lése. A kép – stílusát tekintve – egy szintén 
befejezetlen, kőrengeteg építményt ábrá-
zol. Remélhetőleg pár év múlva, egy 
hasonló perspektívából készülő képzelet-
beli fotó, már azt sem fogja. Mindez – már 
ha egyáltalán elkészül, és teljes kapaci-
tással üzemel majd - 175 ember és 
hozzátartozói örömére.

Persze ez nem csak és kizárólag nálunk 
Balatonföldváron elterjedt koncepció, 
hanem sajnos akár közelre, akár a távolba 
réved tekintetünk, szinte mindenhol ezzel 
találkozunk. A fejlődés kimondatlan 
definíciója az lett, hogy romboljunk le 
valamit (ha mást nem egy természetes 
környezetet), és építsünk oda valami újat. 
Persze jóval nagyobbat, magasabbat, 
modernebbet, mint eddig volt. Aztán majd 
kiderül, hogy van-e rá igazából szükség, 
vagy csak hangzatos közhelyek puffog-
tatásával dicsekedhetünk vele, hogy 
milyen nagyot is tettünk. A fejlődésre 
alternatív gondolatokkal tekinteni szigorú-
an tilos. Márpedig valamit fejleszteni úgy is 
lehet(ne), hogy nem lerombolom, hanem 
felújítom, némileg modernizálom, ener-
giatakarékosabbá teszem, csinosítgatom, 
szépítgetem. Arculatában pedig meg-
őrzöm olyannak, amilyennek én is meg-
szerettem, ahová szép emlékek és érzel-
mek kötnek sokakat. A kihasználatlanság, a 
felesleges funkciók és az ebből adódó 
irracionális bekerülési és fenntartási 
költségek azonban csak a kisebbik árny-
oldalai ennek a filozófiának.

Az igazi vesztese a koncepciónak így, vagy 
úgy, vagy mindenhogy, maga a természet 
és annak erőforrásai. Mert ezek – bár-
mennyire is úgy tesz az emberiség, mintha 
nem úgy volna – bizony végesek, és nagyon 
nem mindegy, hogy azokat nélkülöz-
hetetlen, szükséges, vagy jóformán 
haszontalan dolgokra fordítjuk. Egy-két 
éve például az egyik legnagyobb hazai 
cementgyártó és készbeton gyártó 

Ebből az ördögi körből, pedig a világ nem 
tud kilépni. Egy átkozott tyúklépésnyit 
sem. A cégeknek, a gazdaságoknak csak 
felfelé lehet törekedni, mert különben jön 
a hanyatlás, a válság, bezuhannak a rész-
vények, jönnek az elbocsájtások. Min-
denki meghal, a többiek pedig megsebe-
sülnek, kellően kisarkítva a dolgot. Szerény 
véleményem szerint ezeknek a negatí-
vumoknak az összessége (már ha egyál-
talán valóban ilyen apokaliptikus kor 
köszöntene ránk) sem vethető össze azzal 
a vízióval, amit egyre több szakértő, kutató 
hangoztat: a világ jelenlegi életvitele, 
termelési, fogyasztási szokásai nem 
fenntarthatóak, és ennek drámai követ-
kezményei lesznek, talán nem is az oly 
távoli jövőben.  Mindezt tulajdonképpen, 
a gazdasági elit 10 százalékának érde-
kében, akik a világ vagyonának 90 
százalékát bitorolják. 

hálózatnál azt a választ kaptam, hogy 
betont csak szerződött partnereknek 
tudnak biztosítani, mert nem igazán van 
elég sóder, cementből pedig van úgy, hogy 
nincs is. Még nekik sem.

A helyzetet súlyosbítja, hogy voltaképpen 
ez a pazarlás már gyakorlatilag az élet 
minden területére igaz, az un. jóléti 
társadalmakban. Tonnaszámra kerülnek a 
kukákba a használható elektronikai cikkek, 
a megunt ruhák, a fogyasztható élelmi-
szerek. A piacgazdaság szívóerejének 
számító gondolkodásmód nem nélkü-
lözhető. Vedd meg az újat, legyél divatos, 
váltsd meg a boldogságod egy kütyüvel 
stb. Az emberiség alapvető szükségletek 
helyett alapvető igények megszerzéséért 
küzdjön minél nagyobb elánnal (ez ha-
talmas különbség). Mi, gyártók pedig 
termeljünk minél olcsóbb előállítási 
költséggel, minél többet, minél nagyobb 
profittal, és akkor mindenki boldog lesz. 
Ebbe az idilli szemléletbe pedig nem 
rondíthat bele, hogy tekintetünket az 
árnyoldalra szegezzük. Egyrészt, hogy 
eláraszt minket a temérdek silány bóvli, az 
egészségtelen élelmiszer stb., majd ezek 
végső stádiuma, a szemét. Továbbá, hogy 
mindehhez a fordulatszámhoz rengeteg 
megtermelt energia szükséges, valamint 
számtalanféle alapanyag, amit viszont 
csak egyetlenegy forrásból tudunk besze-
rezni: ettől a nyomorult, nyolcmilliárd 
ember által már így is agyongyötört 
bolygótól. 

Amennyiben azonban, az általam igen 
agyra tartott David Attenborough alábbi 
szavai valóra válnak, úgy a világ egy 
emberként áhítozik majd, hogy bárcsak 
jött volna inkább a hanyatlás, és a válság, 
legyen az bármekkora is.

„A katasztrófa akkor következik be, amikor 
a Föld a fejünkre olvassa mohóságunkat.”

Etemez Edgár
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Ön is tudja?Ön is tudja?Ön is tudja?

??
    • Hogy az ország miniszterelnöke 2020 szeptemberében a COVID kapcsán azt ígérte: „ mindenki 
megnyugodhat, mert ha elkapja a betegséget, meg fogjuk gyógyítani.”  Az eredmény ismert: 50.000 halott
    • Hogy Nincs magyar felsőoktatási intézmény az első kétszáz európai egyetem között. A legjobb az 
ELTE 208. helyezettként. Hollandiának 13, Svédországnak 8, Belgiumnak, Svájcnak, Finnországnak 7-7, 
Dániának, Törökországnak 5-5, Portugáliának 4, Norvégiának, Csehországnak, Görögországnak 3-3, 
Lengyelországnak 2 egyeteme van a legjobb kétszázban. 

    • Hogy Azerbajdzsán 120.000 keresztény örményt üldözött el otthonából Hegyi Karabahban.  Az EU-
ban a nagy (ál)keresztény magyar miniszterelnök nem szavazta meg Ilham Alijev azeri diktátor elitélését.
    • Hogy a magyar kormány üdvözölte a szlovák előrehozott választás eredményét, ahol a közismerten 
magyar ellenes, populista Robert Fico alakíthat kormányt, és ahol a magyar etnikai párt a Szövetség nem 
jutott be a parlamentbe.
    • Hogy a szeptemberi Egerben tartott közgazdász vándorgyűlésen Nagy Márton gazdaságfejlesztési 
miniszter megállapította, hogy a kiugróan magas magyar infláció a struktúrából fakad (amit persze ők 
hoztak létre) következésképpen senki nem tehet róla. Tehát hiába a szájhősködés, hogy az inflációt 
üstökön ragadják, földre viszik, bevisznek neki egy gyomrost, stb. ( csodálatos közgazdasági orbáni 
szakkifejezések, mint pl. a pozitív nulla), nem tudnak tenni ellene semmit. Azon viszont kollektíve 
meglepődtek, hogy visszaesett a fogyasztás. És ők akarják nekünk megmondani, hogy merre van az 
előre !!!
    • Hogy a magyar miniszterelnöknek a szeptemberi évadnyitó parlamenti beszédében az oktatásról 
csak az jutott eszébe, hogy Munkácson tilos volt a magyar Himnuszt  lejátszani a tanévnyitón, a hazai 
iskolai állapotokról nem beszélt. Arról se, hogy Erdélyben 100.000 Ft iskolakezdési támogatást 
osztogatott, a magyar családok ugyanezt nem érdemelték meg.

 • Hogy népi megfigyelések szerint, ha október 21-én Orsolya napján szép az idő, akkor az Karácsonyig 
meg is marad, ha viszont október 26-án Dömötör napján hideg szél fúj, az kemény telet jelez. Kéretik 
figyelni, és jegyzetelni.

    • Hogy közel egyidőben épült Budapesten a lebontott Népstadion helyén a Puskás Aréna, és 
Madridban a Metropolitano, a 11 szeres spanyol bajnok Atléticó stadionja. Nagyon hasonló adottsággal 
rendelkeznek, az UEFA mindkettőnek 4 csillagos minősítést adott. S, hogy mennyi pénzbe kerültek? Most 
tessék figyelni: a „miénk” 533 millió euroba ( 67.000 férőhelyes ), az „övék” 240 millió euroba ( 70.000 
férőhelyes ).  Két eset lehetséges: a spanyoloknál vagy nagyon olcsó a munkaerő és az építőanyag, 
vagy nem ismerik az alkotmányos költség fogalmát, ami nálunk már egy 2.000-es lélekszámú kis 
településen is régen bevett gyakorlat.

    • Hogy a KSH 2022-es népszámlálási adataiból kitűnt, hogy 20 %-kal kevesebben vallották magukat 
vallásosnak, mint 11 évvel korábban. Ezen belül a katolikusok száma 971.000 fővel csökkent. „Isten nem 
ver bottal” tartja a mondás! Erdő Péterék az anyagi javak és a politikai befolyás hajszolása érdekében 
kritikátlanul behódolnak a rendszernek. Ahol a papok politizálnak, és azt hirdetik, hogy az egyház nem 
jótékonysági intézmény, nem lehet más az eredmény.
    • Hogy 2020-ban Gyula város egyik ellenzéki aktivista polgára azt írta a facebook oldalára, hogy a 
város kórházában 1170 ágyat ürítettek ki a COVID járvány miatt. A fideszes polgármester feljelentette 
rémhírterjesztés miatt, a buzgó rendőrök pedig reggel 6-kor házkutatást tartottak nála, majd bevitték a 
rendőrségre és rabosították. A Kúria most hozott egy határozatot, hogy az intézkedés jogellenes volt. 
Csak éppen ezt a derék ember már nem érhette meg, meg időközben meghalt. És ez egy jogállamban 
(?) történt.
    • Hogy a Fradi labdarúgóinak átlagbére 11 millió forint/hó adómentesen. És egy szép napon  a 
Skandináv Kistérség villanyszerelőiből álló csapat (Tóta W. Árpád nyelvi leleménye) szabadidejükben 
agyonverte a NER dicső bajnokát. Sajnos a vezér szurkoló sértetlen maradt.
    • Hogy Szabó Gábor az Eurosport kiváló riportere, aki 30 éve közvetít a tenisz és a sí mellett atlétikát 
is, nem kapott akkreditációt a budapesti atlétikai világbajnokságra. Nyilván megtorlásként, mert egy 
cikkben le merte írni, hogy Magyarországon állami pénzek nélkül, üzleti alapon egyetlen sportklub és 
rendezvény se lenne sikeres. 
    • Hogy júliusban a német bajnokság másodosztályban játszó Fortuna Düsseldorf szurkolói levélben 
tiltakoztak csapatuk vezetőinél, amiért lekötöttek egy mérkőzést a Puskás Akadémia, azaz a Felcsút 
ellen. Ez állt a levélben: „A klub, melyet Orbán Viktor magyar miniszterelnök alapított, egy autokrata, 
antidemokratikus és intoleráns világnézetet szimbolizál. Ez a klub nem más, mint a korrupció terméke”. A 
németek lőttek is egy ötöst a korrupció termékének, amelynek megszületnie sem lett volna szabad, 
miként a stadionjuknak sem. Mégis ott van a szétlopott, széthulló nemzeti életünk emblematikussá vált 
helyszíneként. Remélhetően egyszer majd elsőként fogják elbontani.
    • Hogy elkészült az idei évben is a legjobb országok listája. A lista első helyét Svájc foglalja el, de az 
első 10-be került Nagy-Britannia és az USA mellett Németország, Svédország és Hollandia is. 
Magyarország a csehek mögött eggyel, a 49. a listán, de olyan országok nyomtak le minket, mint Mexikó, 
Dél-Afrika vagy Egyiptom. 
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Van még remény?Van még remény?Van még remény?

Sőt mi több abban sincs túlzás, amit sokan állítanak, 
hogy Orbán Viktor azon kívül, hogy műveletlen valaki, 
aki csak a disznóvágás-szotyola köpködés-pálinkázás 
Bermuda háromszögében érzi otthon, és magabiz-
tosnak magát, ráadásul egy gátlástalan harácsoló, az 
emberek sorsa iránt érzéketlen vérszívó, aki még a 
COVID járványt is haszonszerzésre használta.
A történelem sajnos, de bizonyítottan időnként kiter-
mel magából ilyen alakokat, de akkor, ha van kritikus 
tömeg, amelyik gátat tud szabni a korlátalan hatal-
mának, magyarul el tudja zavarni a pokolba, akkor az az 
ország, amelyiket uralja, megmenthető.
Sajnos ma itt Magyarországon nem ebbe az irányba 
tartunk. És ennek nem Orbán Viktor az oka, hanem mi, 
a magyar nép, azaz pontosabban szólva annak jelentős 
hányada, amelyik hatalomban tartja a zsarnokát. Az a 
szélsőségesen ostoba réteg, melynek tagjai szűklátó-
körűek, elhiszik a hazug propagandát, hogy az ország 
előre megy nem hátra, amikor a mindennapokban azt 
látja, hogy vezetőink a múltba révednek, visszahozták a 
vármegyéket, a főispánokat, a dzsentri világ áporodott 
hangulatát.

Az is elég baj, hogy egy olyan ember vezeti az országot, 
és legyünk őszintén sok magyar embert az orránál 
fogva, akinek ehhez finoman szólva nincs meg az 
intellektuális felkészültsége.

Amikor az EU tagállamaiban hatszor-nyolcszor maga-
sabbak a fizetések és a nyugdíjak, ájultan elhiszi, hogy a 
Nyugat haldoklik.
Ebben a helyzetben nincs okunk vidámkodni, mégis 
emlékeztetnék arra, amikor Hofi Géza legalább 
harminc évvel ezelőtt poénkodott azon, hogy a kapi-
talizmus állítólag haldoklik.

Lázadás helyett elképzelt migránsok és Sorosok miatt 
hatalomba tartja őket. Folyton kioktatja azokat, akiken 
élősködik. Szétkergeti tehetségeit, itt ül szegényen, és 
várja a külföldi segítséget, akiktől később önérzetesen 
félti az önállóságát.

Tehát nincs új a nap alatt. Újra termelődik a buta ember 
típusa. Retteg mindentől, a nem létező ellenségtől, 
fröcsögve, gyűlölködve beszél mindenkiről, és büszke 
magára, hogy hangoskodik.

„Ha megdöglik, és eltemetik, akkor is jobban élnek ott 
lent, mint mi itt fenn. És ha éjfélkor szellemjárás lesz, 
nem ők jönnek fel kísérteni, hanem mi megyünk le 
enni!”

Egyszerűen nincs más út, mint végig nézni a teljes 
pusztulást. Dühös írásokkal, békés tüntetésekkel nincs 
remény, a fegyveres felkelés nem opció, mert a TEK erre 
van kitalálva, és a jelenlegi helyzet szerint még az 
oroszok behívása se lenne elképzelhetetlen.

Sz.J.

Idegen tollak

Nagy tisztelettel köszöntök minden migránssimogató, buzi, 
libsi, guruló dollárokon élő polgártársamat, itt az éppen 
újjáépülő és szépülő földi paradicsomban, ahol mindig 
minden a legnagyobb rendben van, és ahol mindig minden 
jobb, szebb és csodálatosabb mint bármely más országban a 
földkerekségen innen és túl. Akár egy messzi messzi 
galaxisban is megállnánk a helyünket, hiszen a határ a 
csillagos ég de sajnos ezt most el kell halasztani, mert, 
idézem a megváltó Jézus Viktor profétánkat:

Hát igen, jó annak akit az istenek szeretnek, és meghagynak 
gyereknek, mert soha nem kell felnőnie, Viktor testvérrel is 
ezt történt, mert szereti őt az istene, ezt bírta mondani 
posványoson amikor éppen magát helyezte kontextusba a 
világ nagy dolgait, és az ö messiási küldtetését párhuzamba 
állítva. 

Bumm bazdmg!

Küldetése van neki, és ö ha törik, ha szakad véghez viszi azt. 

"Három év alatt két meteorral is összeütköztünk. 
Először 2020-ban a COVID-dal. Ezt még valahogy kivédtük, 
és aránylag gyorsan visszatértünk arra az útra, amit 
kijelöltünk, s amelynek ívét 2030-ig látjuk.
De 2022-ben jött egy újabb meteortámadás, ez a háború – 
és ez már keményebb dió. Ez a meteor letérített bennünket 
a pályánkról."

Ilyen egy küldetéstudatos fajta ő, pláne kivételes pedigré, és 
kurva erős vérvonal, mert mióta beette a hatalomba a fene, 
olyan gazdagodásnak indult az egész famíliája, hogy nem 
győzzük követni, hogy mikor ki és mennyivel lett tehetősebb 
akár percek alatt a családfájából.
Szóval, a COVID-odabaszott nekünk, erre nem volt felké-
szülve, ezért kicsit elbizonytalanodott, bár akkor is meglát-
ták a lehetőséget a lopásra: mikor ha nem egy pusztító 
világjárvány alatt fosszák ki legjobban az éppen karanténba 
raboskodó honfitársaikat? Még mindig hallom ahogy 
vizenyős tekintettel és krákogó hanggal bejelenti, hogy 
mindenkit meg fogunk gyógyítani, az mellékes, hogy ez nem 
igazán jött össze, hiszen az amúgy is szar állapotban lévő 
egészségügybe valóban égő üstökösként csapódott be a 
járványhelyzet okozta sokk. De legalább vettünk 17 ezer 
lélegeztető gépet, amit soha senki nem látott, nem 
használt, mert kínaiul volt leírva minden, és személyzet sem 
volt rá nagyon, 300 milliárdért, aminek azóta a közbeiktatott 
beszerzési cége felszámolásra került, és például Peti huszár 
nagy megdöbbenésére még a beszerzési dokumentációt is 
időközben ledarálta az állam.
Ez tényleg egy jó nagy meteorit becsapódásával felérő 
műsor volt, és akkor még nem beszéltünk a különutas kínai 
és orosz vakcina beszerzésről, a sehol sem ingyenes 
tesztekről, és a korlátlan hatalommal való önfelruházásról 

A Handa meg a Banda
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2021-ben emlékeztünk meg először a 
valaha itt élt kelta népekről. A kelta 
földvár központi épülete a mai 
Kármelhegyi Boldogasszony Kápolna 
helyén állhatott. Délről meredek 
löszfal védte a várat, északról pedig 
földsáncot építettek, aminek nyomai 
mai is jól láthatók.

Ekkorra már minden terményt beta-
karítottak, leszedtek. Hálát adtak érte 
a Napistennek, este tüzeket gyújtot-
tak, táncoltak, zenéltek, ünnepeltek. 
Hála a régészet tudományának, a ve-
lük kapcsolatos ismeretek egyre 
bővülnek, erről szól tudós vendégünk, 
Dr. Mrenka Attila előadása.

A  pedig au-Keltik Berries együttes
tentikus ír zenét fog előadni. Célunk a 
városunk nevét is adó ősi népről a 
meglévő hiányos ismereteinket tovább 
bővíteni. Hiszen ők terjesztették el a 
vasművességet, a fazekaskorong 
használatát a Kárpát medencében. 
Szerteágazó művészetük, jellegzetes 
kőemlékeik, motívumkincsük ma is le-
nyűgöz minket. Egyben szórakoztatni 
is szeretnénk a programokon részt ve-
vő vendégeket.

A kelta nyelvi-kulturális kör egyik 
legjelentősebb ünnepe a samhain, 
mely október 31-én sötétedéskor 
kezdődött, és november 1-jén ért 
véget. 

Az alábbi telefonszámon várjuk a 
jelentkezésüket:
70 3382876.

Mayer Marianna

Földvári előadónk,  Borbás Péter
tanár úr pedig  beavat minket a kelta 
mitológiába.

A tavalyi rendezvénynek a vártnál is 
nagyobb sikere volt a gyereknél, 
felnőtteknél egyaránt, Ezért idén is 
nagy szeretettel készül a helyi Nabe 
csoport, barátok, támogatók a 3. Kelta  
nap megrendezésére. Szívesen fo-
gadjuk az önkéntes segítőket, a nap 
minél sikeresebb lebonyolításához. 
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De megnyugodhat mindenki, mert már csak 2030-ig kell 
kibírni, persze csak akkor, ha közben nem jön egy másik vagy 
harmadik égitest ami letérít minket az Orbáni útról:

(forrás: facebook Európa Expressz)

A legnehezebb időszakon már túl vagyunk. Az infláció az 
egekben volt, most letörjük, és minden esélyünk megvan, 
hogy az év végére 10 százalék alatt legyen, vagyis egy-
számjegyű. 

A hitelek kamatai Magyarországon az égben vannak, ezt 
elfogadható szintre kell hozni. 

az akkor még 135 bátorok segedelmével. És igen 2030-ig 
fogjuk nyögni azt a sok hiányt amit ezek, és nem egy erre 
tévedt meteor ütött a költségvetésen és az államkasszán. 

Az első félév nagyon nehéz volt, mert az infláció gyorsabban 
nőtt Magyarországon, mint a bérek. Ilyenre nagyon régóta 
nem volt példa. De a második félévben ki fogunk egyene-
sedni, és ha a Jóisten megsegít bennünket, akkor az egész év 
tekintetében megelőzzük, elhárítjuk a bérek értékcsök-
kenését. 

És persze itt akkora meteor hullás volt, mint amilyen 
augusztus 20-án is volt jó sok magyar forintért, mert nekünk 
nem számít pár száz milliárd ide, pár ezer milliárd oda. 
Visszakanyarodva a második meteorra az aztán végkép 
letérített minket a tejútról, mondjuk nem tudtam, hogy 
eddig milyen pályán volt a magyar gazdaság, de hogy 
felívelőn és stabilon nem, az kurvaélet. Mindegy is! Ez olyan 
váratlanul érte a mi fogadatlan prókátorunkat, aki egyébként 
folyamatosan látja a jövőt és mindent tud előre, ráadásul 
VIP-vendég Moszkvában, hogy nem számított rá. Érted? 
Nem számított rá, miközben az egész világ már hónapokkal 
előtte gáz és kőolaj felvásárlási lázban égett, ez baszott oda 
az áraknak, ez vitte el az inflációt, mert Putyin ott zsarolt és 
sarcolt mindenkit aki függött az orosz gáztól, ahol tudott. 
Volt akiket nem. Azok most köszönik szépen jól vannak, ott 
már egy számjegyű az infláció vagy ahhoz közeli. Itt viszont 
egyedül nálunk, mint a Balaton átúszás, igazi hungarikum, 
még mindig kettessel kezdődik, akár csak Sándorpalotáné 
személyi száma.

Ha mindent jól csinálunk, akkor a 2024-es európai 
parlamenti és önkormányzati választáskor már újra azon a 
kijelölt pályán leszünk, azon a kijelölt útvonalon haladunk, 
ami elvisz bennünket 2030-ig."
Azt nem tudom, mi lesz akkor ha a nagyszakállú nem segít? 
Akkor kiátkozzuk? Vagy vétózunk majd a nagy égi karnevá-
lon? Ez az „egyszámjegyűzés” is parasztvakítás, mert lassan 
jönnek az adatok, de most merek nagy tétben fogadni, hogy 
18 %-alatt nem lesz az. És van még hátra 3 hónap. Csak 
szólok. Úgyhogy a hangember, aki egy tölténnyel vadászik az 
infláció nevű tigrisre, aki földre viszi, letöri, felnégyeli, 
levágja mind a hét fejét bazdmg, egyelőre kurvára vesztésre 
áll a nagy harcban. 

Vogronics András

"Ez a meteor letérített bennünket a pályánkról. Magyar-
ország, a magyar emberek és a magyar kormány azért küzd 
és harcol, hogy erről a letérített pályáról vissza tudjunk 
kapaszkodni. Legkorábban ez 2024. július környékén 
következhet be. Addigra lesz Magyarországon a gazdasági 
növekedés ismét jelentős.

Nem mondom , hogy drukkolok neki, mert nem, de arra 
kíváncsi leszek, hogy ki lesz majd a hibás akkor, ha nem jön be 
a jóslata. Tippjeim azért vannak.






